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ISKRA - Elektromehanika Kranj

Nove razvojne razsežnosti
f~ Za nami ostaja doba več kot 25-letnega uspešnega razvoja 

tovarne ISKRA ELEKTROMEHANIKA v Kranju, te dni pa se 
kranjskemu delovnemu kolektivu odpirajo nove razvojne raz
sežnosti z otvoritvijo nove moderne tovarne telekomunikacij na 
Laborah pri Kranju. Veliko smelosti je bilo potrebno za odloči
tev, da se osvoji proizvodnja elektronskih telefonskih central 
v tej novi tovarni in veliko naporov, požrtvovalnosti, znanja in 
izkušenj, da se v tako kratkem času uresniči tako velik projekt. 
Prav zaradi tega je ta uspeh kranjskega delovnega kolektiva in 
vseh ostalih, ki so sodelovali pri gradnji nove tovarne, toliko 
pomembnejši za nadaljnji razvoj proizvodnje telekomunikacij
skih naprav z uporabo najsodobnejše tehnike in tehnologije.

ISKRA Elektromehanika je naj
večja tovarna v okviru Združenega 
podjetja ISKRA. Zaposljuje prek 
6000 delavcev, ki bodo letos proiz
vedli za 86 starih milijard izdelkov. 
Proizvodnja je organizirana v petih 
panogah med katerimi je postala 
najmočnejša telefonija. Že vrsto let 
doživlja izredno nagel vzpon, saj 
povečuje proizvodnjo za 25 do 30 % 
na leto. Proizvodni program tele
fonije obsega kompletno področje 
telefonije in ga lahko razdelimo na 
naslednje osnovne smeri:

— avtomatske telefonske centrale 
za javni promet. Tovarna proizvaja 
kompletni asortiment central od 
končnih preko rajonskih vozliščnih 
glavnih do tranzitnih v elektrome
hanski crossbar tehniki (sistem 
ISKRA 58, ISKRA 585, ISKRA 
58 C-20 — 160) in v elektronski 
tehniki (sistem Metaconta 10 C).

— avtomatski3 telefonske centrale 
za zasebni promet različnih izvedb 
in kapacitet (serijske centrale za 10, 
25, 50, 100 in 300 priključkov, velike 
PABX centrale sistema M-48, cen
trale za gradnjo posebnih omrežij 
kot so sistemi OM-60 in C-7).

Tovarna pa ni vlagala velikih 
naporov samo v povečanje fizičnega 
obsega proizvodnje, temveč je stalno

vrednost 14 milijonov $, od tega tele
fonija 6 milijonov $, v prihodnjem 
letu pa je predvideno 20 milijonov $, 
od tega telefonija že 10 milijonov 
$ izvoza.

Nadaljevanje na 4. strani

Bob ob steno
se zdijo vsa dosedanja prizade
vanja kolektiva ISKRA — EMO 
Celje in sindikalnega odbora ZP, 
da bi ustrezno uredili vprašanje 
cen. Na sliki: z razgovora pred
stavnikov ISKRA — EMO Celje s 
poslanci.

Izguba in ogrožena prihodnost zaradi 
nerazumevanja zveznega zavoda za cene

skrbela tudi za modernizacijo proiz
vodnje in za uvajanje novih, tehnič
no popolnejših proizvodov. V skladu 
s takšno razvojno politiko je oktobra 
1970 sklenila s svetovno znano firmo 
Bell Telephone Manufacturing Co. 
pogodbo o nakupu licence in know- 
how-a za najsodobnejši elektronski 
computersko krmiljeni telefonski 
sistem Metaconta 10 C, ki predstav
lja zadnjo generacijo tovrstnih na
prav, 
naprav.

Mednarodna licitacija za dobavo 
13 tranzitnih central, ki jo je 1971 
razpisala skupnost jugoslovanskih 
PTT podjetij je dokazala, da se je 
tovarna glede izbora novega sistema 
pravilno odločila, saj je na licitaciji 
dobila celotni posel v vrednosti 64 
milijard dinarjev. V zvezi s tem je 
treba opozoriti, da gre za najsodob
nejši elektronski telefonski sistem, 
ki ho omogočil tovarni, da napravi 
izredno velik kvaliteten skok v teh
ničnem in tehnološkem oziru in se je 
z njim tovarna uvrstila v sam sve
tovni vrh proizvajalcev tovrstne 
opreme.

Vzporedno z naraščanjem proiz
vodnje, se je večal tudi izvoz. Le-ta 
narašča še hitreje kot sama proiz
vodnja. Tako bo letos dosegel

TEŽAVE CELJSKE TOVARNE ISKRA — EMO CELJE MED POSLAN
SKIMI VPRAŠANJI V REPUBLIŠKI SKUPŠČINI

Problematika tržnih cen, njihovega usklajenega oblikovanja (ki v 
sedanjih razmerah tare pri nas mnoge delovne kolektive — čeprav 
resda ne vseh enako), je dobila svoj odmev tudi na tokratnem zaseda
nju republiškega zbora slovenske skupščine — med poslanskimi 
vprašanji. Povemo takoj, za kaj gre: na dnevni red poslanskih vpra
šanj so prišle težave celjske tovarne ISKRA — EMO, hude težave tega 
delovnega kolektiva zaradi »zamrznjene« cene dveh industrijskih 
artiklov, kijih izdelujejo — kopalnih kadi in radiatorjev. Vprašanje je 
sprožila poslanka Magda Mihelič.

Delavski svet tovarne »EMO« je 
že pred skupščinskim zasedanjem 
sklical posvetovanje z republiškimi 
in zveznimi poslanci svojega območ
ja — ter je na tem posvetovanju 
razgrnil kritično stanje v njihovi 
proizvodnji, ki pa ne nastaja zaradi 
krivde delovnega kolektiva, marveč 
zaradi naše politike cen, kot so 
dejali.

Ce na kratko povzamemo — gre 
za tovarniška obrata (oziroma 
bodoči temeljni organizaciji zdru
ženega dela) ISKRA - EMO, kjer 
izdelujejo radiatorje in kopalne 
kadi, oba obrata pa poslujeta s hudo 
izgubo, ker stane poglavitna surovi
na (surova pločevina)'več kot znaša 
dovoljena prodajna cena končnih 
izdelkov!

Poslanka Magda Mihelič je na
vedla povsem otipljive številke: do
voljena prodajna cena za že embali
rano pološčeno kopalno kad znaša 
300 dinarjev ...

Seveda tovarna »EMO« ne more 
nadaljevati s takšnim »poslova
njem«, ki bi ji prinašalo iz dneva v 
dan večjo izgubo namesto dohodka, 
pa je kolektiv zategadelj sklenil 
ustaviti proizvodnjo v njihovem 
obratu v Kruševcu. Tamkajšnji de
lavci so dobili začasen plačan dopust 
(seveda z manjšimi osebnimi dohod
ki), sredstva za njihove prejemke pa 
pokriva celotni kolektiv tovarne 
»EMO«, ki se že tako in tako ne 
koplje v denarju. Odločitev je bila 
kljub vsemu zelo solidarnostna, saj 
se v »EMO« niso odločili za ukinitev 
tega obrata, kar bi tamkajšnje de
lavce gotovo še bolj prizadelo.

Sledi pa še drugo dejanje te zamo
tane zadeve, ki potrjuje premajhno

usklajenost v naši politiki cen. Da bi 
vsaj nekoliko omilili težave obrata 
v Kruševcu, so v celjskem »EMO« 
sklenili pogodbo z nekim italijan
skim proizvajalcem kopalnih kadi — 
poslovno pogodbo, po kateri bodo 
surove kadi tega tujega proizvajalca 
obdelovali v emajlirnici v Kruševcu.

In tako sedaj lahko ugotavljamo 
nesmiselno početje — ko pridejo 
surove kopalne kadi iz Italije v Kru- 
ševac, jih tam lepo pološčijo in 
odpeljejo nazaj v Italijo, odkoder jih 
naša trgovina spet uvaža. Po plačilu 
arine in vseh drugih dajatev stanejo 
potem te kopalne kadi na našem 
trgu od 920 do 1360 dinarjev vsaka 
— medtem ko naj bi bila odobrena 
višja cena za domače kadi (za katero 
prosi »EMO«) precej nižja, od 480 do 
520 dinarjev, pač odvisno od veliko
sti.

Enako je tudi z radiatorji (kjer je 
odobrena cena prav tako nižja od 
surovinskih stroškov proizvodnje), 
je navedla poslanka Magda Mihelič, 
pri čemer je poudarila, da gre za dva 
industrijska artikla, ki sta nujno 
potrebna pri graditvi stanovanj, na 
trgu pa kadi in radiatorjev že sedaj 
primanjkuje.

Na vprašanje republiškemu izvr
šnemu svetu, češ ali bo le-ta terjal 
od zvznega zavoda za cene, naj se to 
pereče vprašanje tovarne ISKRA — 
EMO vendarle že uredi (za kar so 
bila doslej dana samo zagotovila, 
vprašanje pa še ostaja odprto), je 
republiški sekretar za gospodarstvo 
Drago Petrovič odgovoril pritrdilno. 
Dejal je, da bo IS takoj ukrenil vse 
potrebno pri medrepubliškem komi
teju za cene in pri pristojnem zvez-

Pohod mladih »AVNOJ 73« v Jajce

Nova tovarna telekomunikacij na Laborah v Kranju ima najsodobnej
šo opremo, zato sodi med najmodernejše v Evropi.

V soboto, 21. julija t.l. je odšlo na 
pohod »AVNOJ 73« 150 mladink in 
mladincev iz Slovenije, pridružilo pa 
se jim je še okrog 20 mladih iz
Hrvatske in nekaj udeležencev iz 
JLA in tabornikov iz zamejstva. 
Kakor vsako leto, bodo tudi letos 
udeleženci pohoda v štirinajstih 
dneh opravili nad 600 km dolgo pot 
do Jajca, prav isto, kot so jo med 
NOV opravili nekdanji udeleženci 
zgodovinskega zasedanja AVNOJ 
v Jajcu.

Udeleženci letošnjega pohoda bo
do prepešačili v celoti okrog 240 km 
poti, v mnogih krajih, kjer bodo ime
li postanek, bodo izvedli . kulturni 
program, izdali bodo pet številk 
lastnega pohodnega biltena, organi
zirali pohodno tribuno, aktiv ZK le
tošnjega pohoda pa bo med udele
ženimi mladimi izbral najbolj za
služne za vstop v Zvezo komunistov 
Jugoslavije.

Tako, kot že v preteklem letu, je 
združeno podjetje Iskra udeležen
cem pohoda »AVNOJ 73« dalo na 
razpolago nekaj sprejemno-^-oddaj- 
nih aparatur sodobne izvedbe, da 

, bodo imeli solidno radijsko povezavo 
med motorizirano kolono in ostalimi 
udeleženci pohoda, na vsej dolgi 
in zahtevni poti.

S tem v zvezi nam je vodstvo le
tošnjega pohoda »AVNOJ 73« oblju
bilo vsaj krajši zapis o pohodu, o 
vtisih mladih o njem, morda še kak 
pomemben posnetek, seveda pa tudi 
poročilo, oz. oceno naših aparatur, 
ki jih bodo udeleženci pohoda v teh 
štirinajstih dneh napornega pohoda 
lahko dodobra preizkusili. Tudi 
letošnji pohod mladih v Jajce je 
njihov najlepši prispevek prazno
vanju pomembnih obletnic iz časov 
naše revolucije, ki spričo svojega po
mena za vse jugoslovanske narode 
res ne sme potoniti v pozabo.

V soboto, dne 28. 7. 1973 bo ob 9. uri svečana otvoritev 
nove tovarne fSKRA — TELEKOMUNIKACIJE na Labo
rah v Kranju. Po predaji raporta PREŠERNOVE BRIGA
DE in TERITORIALNIH ENOT, bo program, kot smo ga 
objavili v prejšnji številki, nakar bo otvoritev nove to
varne in ogled proizvodnega procesa.

nem zavodu, da bo to vprašanje 
rešeno do obljubljenega roka .— se 
pravi do srede avgusta.

Res pa je, da je ob tem ostalo še 
delno odprto vprašanje poslanke — 
ki je tudi vprašala, kdo bo prizade
temu delovnemu kolektivu pokril 
škodo, ki nastaja brez krivde kolek
tiva. In kdo, je vprašala Magda 
Mihelič, odgovarja pri nas za takšne 
očitne tržne nepravilnosti, ki se do
gajajo v času vsesplošnih prizade
vanj za stabilizacijo našega gospo
darstva ? (Dnevnik, 23. julija)

Akcijski odbor ZP 
o predlogu 
samoupravnega 
sporazuma TOZD

V petek, 20. julija se je sestal 
akcijski odbor ZP Iskra in razprav
ljal o predlogu samoupravnega spo
razuma TOZD v ZP Iskra. "Sestanek 
je otvoril predsednik akcijskega 
odbora Marjan Vrabec, nato pa so 
prisotni poslušali uvodna pojasnila k 
razpravi o IV. osnutku samouprav
nega sporazuma TOZD ZP Iskra, ki 
jih je podal član komisije Bogo 
Mohar.

Akcijski odbor ZP je 27. decembra 
lani sprejel teze o osnovnih izhodi
ščih za sklenitev samoupravnih 
sporazumov temeljnih organizacij 
združenega dela o samoupravnih 
odnosih in integracijskih oblikah 
združenega dela v ZP Iskra. S temi 
tezami, ki jih je verificirala javna 
razprava in sprejel akcijski odbor 
ZP, so bila dana družbeno-politična 
izhodišča za uveljavitev ustavnih 
dopolnil v ZP Iskra in njegovih 
organizacijah.

Akcijski odbor ZP je po sprejetju 
teh tez imenoval posebno komisijo, 
ki naj bi izdelala predlog samo
upravnega sporazuma, o združevan
ju v ZP'Iskra. Imenovana komisija je 
izdelala tri osnutke samoupravnega 
sporazuma, za četrtega pa je gene
ralni direktor imenoval še poseben 
team. Četrti osnutek, o katerem 
je tekla razprava na tem sestanku 
akcijskega odbora ZP, bo po po
novnem prečiščenju besedila, do
končni predlog samoupravnega 
sporazuma. Le-tega bomo v našem 
listu, kot prilogo objavili v številki 
28, z dne 4. avgusta in bo nato do 15. 
septembra t. 1. znova v javni raz
pravi v kolektivih ZP.

Udeleženci sestanka so razprav
ljali o predlogu samoupravnega 
sporazuma, ki v polni meri odraža 
stališča tez akcijskega odbora, 
nadalje pa je razprava pokazala, da 
sta tako komisija, kot tudi pozneje 
imenovani team pri formuliranju 
dokončnega predloga samoupravne
ga sporazuma upoštevala tehtne 
pripombe delovnih kolektivov ZP, 
kakor tudi posamezne predloge in 
pripombe, ki so jih prispevali pred
sednik skupščine SRS Sergej Kraig
her,, Zvone Dragan, Peter Toš, Pavle 
Gantar in Mitja Švab, ki so s svojimi 
sugestijami in konkretnimi predlogi 
komisiji in^ teamu nudili veliko 
pomoč pri oblikovanju dokončnega 
predloga samoupravnega" sporazu
ma.

V razpravi se je pokazalo, da je 
predlog zrel za ponovno javno 
razpravo, ki po pričakovanju ne bo 
prinesla bistvenih sprememb in tako 
bodo temeljne organizacije združe
nega dela ZP Iskra po zaključku 
javne razprave sporazum lahko tudi 
podpisale in ga začele izvajati v 
praksi.
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Proizvodnja v juniju
Dokončana proizvodnja je bila v 

juniju občutno manjša kot v prejš
njem mesecu, zato je zaostanek v 
primerjavi z mesečnim dinamičnim 
načrtom izredno velik. Skupni načrt 
smo zaključili s kazalnikom 71,64, 
pri tem pa ni velikih odstopanj med 
tistim delom proizvodnje, ki je bil 
namenjen domačim kupcem in je 
dosežen s kazalnikom 71,62 ter med 
izvozom, kjer je kazalnik obstal 
pri 71,70.

Neizpolnjeni mesečni dinamični 
načrt je nekoliko poslabšal tudi že

niju izpolnitev mesečnega proizvod
nega načrta prav tako zelo nizka. V 
proizvodnji za jugoslovansko tržišče 
smo dosegli le 71,52 % predvidenih 
nalog, polletni načrt pa smo s tem 
izpolnili s kazalnikom 81,88. Za izvoz 
smo naredili 72,88 % načrtovanega 
mesečnega obsega, kar daje v pol
letni kumulativi kazalnik 72,29.

Tudi pri tej skupini smo imeli 
dokaj proizvodnih težav zaradi po
manjkanja materiala, oz. zaradi za
kasnitev pri dobavah. Dobavitelji, 
posebno v inozemstvu, zelo podalj

dosežene kazalnike kumulativne 
proizvodnje. Tako smo v celoti iz
polnili le. 81,19 % polletnega proiz
vodnega načrta in to 83,22 % pri iz
delkih za domači trg in samo 72,53 % 
pri proizvodnji za izvoz.

Po posameznih skupinah izdelkov 
pa je bilo odstopanje v odnosu na 
izpolnitev mesečnega dinamičnega 
načrta izredno različno, manjše pa v 
kumulativi. ____

Najbolje smo mesečni načrt izpol
nili v skupini stikalnih aparatov, 
kjer je doseženi kazalnik 208,68. 
Tudi kumulativni, t. j. polletni, je bil 
izpolnjen najbolje v tej skupini, saj 
smo izpolnili 97,44 % predvidenega 
polletnega obsega za domače kupce 
in poleg tega opravili še toliko ne
načrtovanega izvoza, da je skupna 
izpolnitev za nekaj desetin odstotka 
nad 100 %. Uspeh pa bi bil lahko še 
boljši, če bi imeli na razpolago ročice 
KT 1, katere čakamo iz Mariborske 
livarne že nekaj mesecev in zato 
omenjenih tipkal v ohišju ne more
mo delati, čeprav je naročil dovolj.

V skupini industrijskih elektron
skih naprav je bil pri proizvodnji za 
domači trg doseg načrta najslabši, 
saj smo dosegli komaj 54,20 % pred
videnega obsega za mesec junij. Pol
letni načrt pa je na tem področju bil 
dosežen v povprečju tovarne, saj je 
kazalnik obstal pri 82,04. Predvideni 
mesečni načrt za izvoz je bil dosežen 
s 64,03 %, pri tem pa je kumulativa s 
kazalnikom 71,88 tudi v povprečju 
izvoza tovarne. Večina izdelkov iz te 
skupine zahteva dokaj dolge proiz
vodne cikle, zato so nihanja pri iz
polnitvi proizvodnega načrta med 
posameznimi meseci lahko dokaj 
občutna. Motnje v oskrbi z repro
dukcijskim gradivom namreč kaj 
hitro onemogočijo finalizacijo na
črtovane proizvodnje v mesecu, zato 
pa je v naslednjem le-ta občutno 
višja od povprečno načrtovane. To 
dejstvo ugotavljamo že precej dolgo 
in bi ga morah zato pri letnem 
načrtovanju bolj upoštevati, kot 
smo ga doslej, ker bi bila tako odsto
panja od mesečnega načrta manjša, 
hkrati pa bi morah tudi pri oskrbi z 
reprodukcijskimi materiali in last
nimi polizdelki storiti čim več, da bi 
bil dotok rokovno, količinsko in po 
strukturi temu načrtu v celoti zago
tovljen.

V najmočnejši planski skupini za
ščitnih relejev, elementov avtomati
ke in signalnih naprav je bila v ju-
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dosedanjih poročilih. Ti vzroki so: 
odstopanje definitivnih naročil od 
dinamičnega načrta, posebno v iz
vozu, pomeni znižanje predvidenega 
obsega in tudi manjše zaposlovanje 
od prvotno načrtovanega; težave v 
oskrbi z reprodukcijskimi materiali 
in kupljenimi deli povzročajo skoraj 
stalen primanjkljaj več kot 10 % 
vseh načrtovanih pozicij surovin, pri 
tem pa je pogostokrat vprašljiva še 
kakovost in smo zaradi pomanjka
nja in zakasnitev v dobavah prisi
ljeni prekomerno popuščati pri 
prevzemnih kriterijih; razvojno- 
tehnične in tehnološke težave, ki 
se pojavljajo pri posameznih izdel
kih povzročajo prav tako občutne 
izpade, posebno na montažnih lini
jah, kjer teče množična proizvodnja. 
Tako so bili v začetku leta večji 
zaostanki pri proizvodnji miniatur
nih relejev, v zadnjem obdobju pa 
pri programatorjih in so slednji 
tudi vzrok za tako velik zaostanek 
v juniju; zaradi povečanih plan
skih nalog imamo tudi povečane 
težave z orodji za izdelavo Jastnih 
polizdelkov, kjer v orodjarni že 
težko sledimo potrebam po novih 
orodjih, prav tako pa tudi popravi
lom starih, ki so zaradi večjih obre
menitev pogosteje v okvari.

Vse te osnovne vzroke za izpade 
bomo morah podrobneje in tekoče 
analizirati ter z največjo odgovor
nostjo storiti vse, da jih bomo čim 
bolj omilili, če jih v celoti morda ne 
bo mogoče odpraviti. Pri načrtova
nju proizvodnje za naslednje leto, s 
katerim smo že pričeli, pa jih bomo 
morah upoštevati bolj resno kot 
doslej. Pred nami je še pol leta, zato 
lahko opravičeno upamo, da bomo s 
skupnimi in vsklajenimi napori 
končni rezultat letošnjega poslova
nja lahko izboljšali. -L-

Pred razpravo tez o 
ustavnih dopolnil

Na 10. seji je bil delavski svet se
znanjen z informacijo o nekaterih 
novostih, ki jih predpisuje zakon o 
medsebojnih razmerjih delavcev v 
združenem delu, predvsem pa glede 
letnega dopusta in sprejel sklep, da 
se delavcem, ki jim je po merilih za 
ugotovitev in odmero letnega do
pusta odmerjeno manj kot 18 dni 
dopusta, določi 18 dni letnega do
pusta, za vse ostale delavce pa velja 
že odmerjen dopust v skladu z dolo
čili pravilnika o medsebojnih delov
nih razmerjih tovarne.

Delavski svet in razširjeni politi
čni aktiv sta po razpravi sprejela te
ze o uresničevanju ustavnih dopolnil 
v naši tovarni kot osnovo za razpra
vo v kolektivu o bodoči organizira
nosti delovne organizacije v smislu 
TOZD. Družbeno politične organi
zacije, komisija za preučitev izva
janja XXI. _in XXII. ustavnega 
amandmaja in šefi sektorjev so bili 
zadolženi, da organizirajo in vodijo 
javno razpravo o tezah v kolektivu. 
Le-ta bo organizirana v okviru in
formativnih sestankov.

. Delavski svet je pooblastil odbor 
za organizacijo dela in razvoj delav
skega samoupravljanja, da imenuje 
ustrezne delovne skupine, ki bodo 
strokovno pripravile, na podlagi

uresničevanju

diskusije v kolektivu, predlog samo
upravnega sporazuma o ustanav
ljanju TOZD ter ostalih samouprav
nih aktov.

Začetek javnih 
razprav o ustavi
Na seji koordinacijskega 

odbora za spremljanje in 
politično usmerjanje javne 
razprave o osnutku ustave 
SFRJ so ugodno ocenili za
četek razprave in dosedanje 
rezultate v republikah in po
krajinah. Predmet posebnega 
zanimanja na teh razpravah 
so bili delegatski sistem, zdru
ženo delo in presežek dela, 
vprašanje minulega dela, pra
vice in dolžnosti občanov ter 
drugo. V Sloveniji je javna 
razprava zajela tretjino občin, 
najbolj^ množična razprava pa 
se pričakuje od sredine avgu
sta naprej. Javna razprava 
o osnutkih zvezne ustave in 
ustavnih zakonov bo trajala 
do 15. septembra, za republi
ške ustave pa. verjetno do 
srede oktobra.V

Samoupravni
sporazum
TOZD 
v ISKRA - 
EMO Celje

Uveljavljanje ustavnih dopolnil 
v okviru ZP ISKRA v prvi fazi 
gre h kraju. Temeljne organiza
cije združenega dela so ustano
vili tudi v ISKRI — EMO Celje in 
sicer 10 TOZD in skupne stro
kovne službe. Pečat tej akciji je 
bil 20. julija podpis samouprav
nega sporazuma o združevanju 
TOZD v delovno organizacijo 
ISKRA — EMO Celje, katerega je 
podpisalo enajst, na zborih de
lovnih ljudi izvoljenih poobla
ščencev. Posnetek kaže svečani 
trenutek podpisa samoupravne
ga sporazuma.

Nova stavba tovarne »Aparati« bo kmalu sprejela vse oddelke iz stare, 
v le-tej pa bodo v pritličju uredili menzo, v obeh nadstropjih pa bodo 
samska stanovanja.

šujejo dobavne roke, posebno še na 
področju pohodnikov in elektron
skih elementov, zato je pomanjka
nje tega gradiva skoraj konstantno. 
Zelo težko je v takšnem položaju 
vzdrževati tudi ustrezen asortiment 
teh kupljenih delov, ker so spre
membe dobavnih rokov zelo različne 
po posameznih dobaviteljih in jih 
vnaprej ni mogoče predvideti. Zato 
bomo morali tak položaj reševati z 
nekoliko večjimi zalogami in z večji
mi akcijami na področju standardi
zacije, oz. zoževanja izbora.

Poleg omenjene problematike pa 
so na nižjo izpolnitev mesečnega 
proizvodnega načrta za junij v tej 
skupini zelo vplivali tudi drugi 
vzroki, zlasti še tehnične težave pri 
proizvodnji programatorjev, kar je 
bilo delno posledica uvajanja nove 
tipe, delno pa slabše kvalitete 
dobavljenih delov, kar smo lahko 
ugotovili šele pri montaži, oz. pri 
umerjanju že montiranih programa
torjev. Zato je bil izpad prav v tej 
skupini zelo občuten in ga v tekočem 
mesecu nikakor nismo mogli več na
doknaditi.

Končno je na nižjo izpolnitev me
sečnega načrta, oz. polletne dina
mike vplivala tudi sprememba roka 
za izrabo kolektivnega dopusta v 
obratu Dobrepolje. V osnovnem 
načrtu je bilo predvideno, da bo pro
izvodnja zmanjšana na ta račun šele 
v juliju in delno v avgustu, opera
tivno pa je bila manjša že v juniju in 
delno v juliju, kar sicer na iz
polnitev letnega načrta ne bi smelo 
vplivati, za junij pa je pomenilo 
delno znižanje realizacije' ki v tem 
obdobju ni bila načrtovana.

V skupini rezervnih delov in uslug 
smo mesečni dinamični načrt uspeš
no izpolnili in je kazalnik 108,61. V 
kumulativi, t. j. v polletnem obdobju 
pa smo v tej proizvodnji zelo za
ostali, saj smo finalizirali le 67,58 % 
načrtovanega obsega. Čeprav ta sku
pina v strukturi načrta predstavlja 
zelo malo pa tako velik odstotek za
ostanka le vpliva na skupen uspeh. 
V bodoče bomo morali zato to sku
pino previdneje načrtovati, čeprav je 
usluge težko predvideti in ocenjevati 
za vse leto naprej.

Ob zaključku poročila naj ome
nimo, da bodo celotni uspehi in ne
uspehi pri izpolnjevanju načrta 
podrobneje in vsestransko obdelani 
v polletnem poročilu o gospodarje
nju, kar bomo lahko poročali šele v 
avgustu. Za sedaj lahko izdvojimo le 
vzroke za izpade pri izpolnjevanju 
dinamičnega proizvodnega načrta, 
ki smo jih v glavnem že omenili v

Proizvodnja ZP v juniju 1973
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Elektromehanika 249.735 310.403 54.499 107,4 53,6 108,6 124,3
1EZE 160.450 210.265 41.926 101,6 44,4 89,8 131,0
Sprejemniki 39.478 49.690 8.728 98,6 45,2 92,7 125,9
Aparati 83.360 96.440 15.823 84,2 46,2 86,9 115,7
Avtoelektrika 92.800 93.077 14.949 80,8 43,3 82,4 100,3
Elektromotorji 63.619 70.930 12.323 78,3 40,4 84,2 111,5
Naprave 18.668 36.226 9.078 129,5 46,5 97,9 194,1
Elektronika 12.333 16.291 4.504 250,6 42,3 94,8 132,1
Kondenzatorji 30.118 45.407 7.842 105,1 54,3 105,2 150,8
Instrumenti 19.454 24.780 4.928 119,9 53,6 106,8 127,4
Polprevodniki 11.229 30.872 7.779 61,3 22,8 50,8 274,9
Usmerniki 14.612 13.871 2.804 103,1 44,9 87,0 94,9
Gospodinjski aparati 31.913 64.446 9.494 87,6 53,5 98,6 201,9
Industrijska oprema 5.478 6.783 1.163 80,2 39,6 91,7 123,8
Antene 3.678 4.701 803 70,7 ’ 37,5 86,4 127,8
Orodjarna 4.012 7.623 2.092 245,0 52,1 100,8 190,0

TOVARNE SKUPAJ 840.937 1.081.805 198.735 97,4 46,2 92,9 128,6

ZZA 37.316 40.817 10.200 151,1 49,8 106,0 109,4
COMMERCE — proizv. dej. 29.377 37.763 6.787 111,3 51,4 107,0 128,5
— inženiring 136.008 155.520 30.861 106,4 45,0 98,2 114,3
CAOP 1.719 1.978 391 107,1 46,9 98,2 115,1

SKUPNE SLUŽBE SKUPAJ 204.420 236.078 48.239 114,3 46,7 100,8 115,5

ZDRUŽENO PODJETJE 1.045.357 1.317.883 246.974 100,3 46,3 94,2 126,1

EMO 161.682 180.649 25.556 67,2 39,8 79,8 111,7
ZDRUŽ. PODJ. z EMO 1.207.039 1.498.532 272.530 95,9 45,4 92,2 124,1



ISKRA — ELEKTROMOTORJI ŽELEZNIKI

Plodno sodelovanje z dansko firmo Danfoss

V »Elektromotorjih« imajo zelo plodno sodelovanje z dansko firmo Danfoss. 
Kako ta posel teče, je povedal referent za mednarodne kooperacije Ton-e 
Mohorič.

Vprašanje: Kakšno je sodelova
nje s firmo Danfoss in kako je do te 
povezave prišlo?

Odgovor: Gorenje je nekaj let 
nazaj iskalo dobavitelja kompreso
rjev. S proizvodnjo hladilnikov in 
hladilnih skrinj se je pokazala vrzel 
na tem področju. Zato so poslovni 
ljudje iz Gorenja navezali stike z 
Danfossom in nato z Iskro v Želez
nikih. Tako je po teh kontaktih in 
seveda razgovorih nastala triparti
tna pogodba med Gorenjem, Dan
fossom in Iskro v Železnikih, ki jo je 
zastopala Iskra Commerce in v nje
nem imenu podpisala pogodbo. Tako 
je bilo dogovorjeno, da Elektromo
torji izdelujejo kompresorski motor, 
ki ga prek IC izvažajo danski firmi 
Danfoss, ki ima svojo tovarno tudi 
v Zahodni Nemčiji, za isto vrednost 
pa so uvažali kompresorje za hladil
ne naprave. Te so potem dobavljali 
Gorenju. Pogodbo je potrdil Zvezni 
sekretariat za gospodarstvo in Na
rodna banka v Ljubljani. Tako je 
bilo do 31. 12. 1972. Po tem datumu 
pa se je naša zakonodaja glede 
uvoza in izvoza tako spremenila, da 
smo lahko prešli pri uvozu kompre
sorjev na režim 'svobodnega uvoza 
(LB) in na reden izvoz motorjev, 
plačan gotovinsko in ne več kakor 
prej, prek kontokorenta. Hladilniške 
kompresorje Gorenje zdaj uvaža od 
iste firme.

Z rednim izvozom kompresorskih 
motorjev smo marsikaj pridobili. 
Pridobili smo predvsem pri reeskont- 
nih izvoznih kreditih. Tako imamo 
približno eno staro milijardo obrat
nih sredstev več za pripravo in pro
izvodnjo.

Vprašanje: Kakšen pa je poslov
ni uspeh tega sodelovanja?

Odgovor: Vsak poslovni uspeh se 
mora gledati z več zornih kotov. 
Prvi plus je izvoz motorjev na kon
vertibilno področje v vrednosti 9 mi
lijonov DM. Drugi plus je velik pri
liv deviz. S tem imamo dovolj re
tencijskih sredstev za pokrivanje 
anuitet, ki smo jih porabili za naba
vo najsodobnejše • strojne opreme. 
Tretjič: ostaja nam globalna deviz
na kvota za material, ki nam je po
treben iz uvoza. Četrtič: ne smemo 
pozabiti na dejstvo, da izvažamo na 
področje, kjer je kvaliteta na višini. 
Zato smo si pridobili mnogo izkušenj 
z zahtevnim zahodnim trgom in 
dvignili kvaliteto svojega dela in iz
delkov.

Ob odhodu v pokoj smo pro
sili Mira Marklja, naj nam 
kaj pove o sebi. Malo in nerad 
govori. Delo ga je naredilo 
trdega in stvarnega moža. Ta
kole je povedal o sebi:

»Pred 48 leti sem se rodil v 
10-članski delavski družini. 
Trdo je bilo tedaj v Železnikih 
za košček kruha. Ni bilo mož
nosti ne za šolanje ne za uk v 
obrti. Čez 14 dni po končani 
osnovni šoli sem šel v službo.

V Iskro sem prišel v težav
nem času prisilne uprave. To
da postavili smo se na noge. 
Celo rastemo, iz leta v leto. Z 
ljudmi in vodstvom v tovarni 
sem se lepo razumel. Saj smo 
bili pred istimi nalogami in želi 
smo iste uspehe.

Osem let sem bil predsednik 
Zveze borcev v tovarni, bil sem 
tudi član upravnega odbora in 
v sindikalnem odboru. Proble
matika tovarne mi je bila 
vedno blizu z vsemi dobrimi in 
slabimi stranmi.

Ob odhodu želim, da bi pod
jetje še naprej krepko rastlo, 
sodelavcem in kolektivu pa že
lim čimveč uspehov in tovari
štva, ki zbližuje in osrečuje 
ljudi. KF

O večjem dobičku je težko govo
riti. Za proizvodnjo uporabljamo ve
činoma uvožen repromaterial, za 
katerega plačujemo 20—30 % carine. 
Delamo z izključno uvoženo opre
mo, ki smo jo uvozili s konvertibil
nega področja in zanjo plačali 30 do 
40 % carine. Seveda obe carini znat
no vplivata na končno ceno izdelka. 
Izvozna premija pa je znatno manj
ša, kakor uvozne dajatve. Seveda pa 
poslujemo pozitivno.

Vprašanje: Kakšen je vpliv re- 
valvacije marke?

Odgovor: Nam je revalvacija
marke dobrodošla. Kakor sem že na 
začetku omenil, ima danska firma 
Danfoss svoj sedež na Danskem, eno 
od tovarn pa v Zahodni Nemčiji v 
Flensburgu. Po pogodbi mi dobav
ljamo motorje nemški tovarni, zato 
je prodajna cena določena v DM. 
Torej, kolikor marka revalvira, to
liko večji dinarski znesek iztržimo. 
Ker pa je vrednost izvoza kompre
sorskih motorjev 5,5 milijard starih 
din letno, računamo, da bo zaradi 
nedavne revalvacije marke letos več 
dobička. Po drugi strani pa tudi 
nekaj zgubimo, ker uvoz reproma- 
teriala plačamo dražje. ^ p

ISKRA - Polprevodniki Trbovlje

Težave še vedno ovira 
boljšim poslovnim rezultatom

V malone »letečem« intervjuju z 
namestnikom direktorja sem v 
tovarni polprevodnikov v Trbovljah 
nabral nekaj novic, iz katerih je 
razvidna prizadevnost, a žal tudi 
resni problemi, s katerimi se ubada 
ta naš delovni kolektiv. Vemo, da že 
leto in več tovarna polprevodnikov 
preživlja težko obdobje, iz katerega 
jo vodi le čimprejšnja osvojitev tako 
imenovanega »ameriškega« progra
ma.

Pisali smo že v ISKRI, da v so
delovanju z ameriškim partnerjem 
— firmo Knapic, v tovarni polpre
vodnikov v Trbovljah skušajo čim- 
prej najti učinkovit izhod iz težav
nega obdobja tovarne in se dokopati 
do proizvodnega programa, ki bo 
omogočil tolikšno proizvodnjo in 
izvoz, da bodo opravljene sedanje 
težave v poslovanju tovarne. Po 
programu sodelovanja s firmo Kna
pic so v tovarni pred kratkim doča
kali, da sta v celoti stekla vlečenje in 
obdelava kristala. Tovrstna proiz
vodnja je stekla že v tolikšni meri, 
da z njo skoraj v celoti pokrivajo 
domače potrebe, računajo pa, da se 
bo v prihodnjem mesecu proizvod
nja toliko povečala, da bodo lahko 
že začeli z izvozom za ameriškega 
partnerja.

Za proizvodnjo varikap diod so 
zdaj že vse potrebne naprave v po
gonu, z redno proizvodnjo pa kaže, 
da bodo lahko začeli takoj, ko bodo 
dokončane klimatske naprave. Pri
zadevajo si, da bi to bilo v avgustu, 
saj varikap diode na tržišču že 
komaj pričakujejo.

Čeprav bomo o polletnem poslo
vanju polprevodnikov pisali prihod
njič še obširneje, je prav, če pogle
damo nekaj podatkov. Indeks rea
lizacije fizičnega obsega proizvodnje 
nasproti 1. 1972 je 275 %, bruto reali
zacija pa 191 %, ker je vse povečanje 
vrednosti šlo na račun večjega iz
voza, v katerem pa dosegajo nižje 
prodajne cene. Pri fizičnem obsegu 
proizvodnje na 1 zaposlenega so 
dosegli indeks 202, pri številu zapo
slenih pa indeks 136.

V letošnjem prvem polletju so že 
dosegli za 35 % večji izvoz kot lani 
vse leto, z drugimi besedami — lani 
vse leto okrog 550.000 dolarjev, v 
prvih šestih letošnjih mesecih pa 
okrog 770.000 dolarjev.

Tarejo pa tovarno številni proble
mi, med katerimi je prav gotovo na 
prvem mestu problem reprodukcij
skega materiala. Zaradi podaljšanih 
dobavnih rokov je prišlo do pomanj
kanja nekaterih vrst uvoznega ma
teriala in zaradi tega je v preteklih 
dveh mesecih vsaka izmed proizvod
nih linij stala vsaj teden dni, kar je 
nedvomno boleč udarec izpolnjeva
nju proizvodnega načrta.

V mesecu juliju se je sicer izbolj
šal položaj pri finančnih sredstvih za 
uvoz materiala, vendar pa to izbolj
šanje ne more preprečiti posledic, 
nastalih v prejšnjih mesecih.

Tovarna polprevodnikov v Trbov
ljah ima težave tudi s strokovnim 
kadrom. Le-tega ji primanjkuje, 
čeprav so iz priprave proizvodnje in 
razvoja dali v proizvodnjo skoraj ves 
strokovni kader. Glede na predvi
deni povečani obseg proizvodnje bo 
treba strokovni kader ustrezno okre
piti, prav tako pa bodo potrebni novi 
sodelavci tudi v sami proizvodnji.

Ob teh kadrovskih težavah so 
doslej nizki osebni dohodki pomenili 
še dodaten problem, zato bodo oseb
ne dohodke v tem mesecu za okrog 
20 % povišali.

Kolektivu tovarne polprevodni
kov v Trbovljah želimo, da bi 
težave, ki jih še ima, čimprej in 
učinkovito odpravil ter slednjič 
začel ustvarjati tako, kot predvi
devajo njegovi načrti. Ob boljši, oz.

večji proizvodnji, bodo tudi težave 
laže premostljive in nadaljnje poslo
vanje tovarne uspešnejše.
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Dobro blago se samo hvali
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LETO
KAKOVOSTI

POTENCIOMETRI

Razvoj proizvodnje potenciometrov sovpade s proizvodnjo 
uporov. To ni nič čudnega, saj so potenciometri v bistvu isti 
elektronski elementi kot upori, s to razliko, da se njihova upor
nost lahko menja.

Delati so jih začeli serijsko nekako dve leti kasneje kot 
upore. Še leta 1967 so jih naredili v Šentjerneju le dva milijona 
kosov. Kupci so bili le domači proizvajalci s področja elektronske 
industrije; izvoza ni bilo.

Sorazmerno majhne količine potenciometrov pa so imele.to 
slabo stran, da so bili izdelki glede na svetovne cene predragi. 
Treba je bilo preiti na velikoserijsko proizvodnjo, doseči svetovno 
raven kvalitete in z nižjo ceno prodreti na tuje. Tovarni se je to 
v nekaj letih popolnoma posrečilo.

Lani je tovarna že izdelala 20 milijonov potenciometrov in 
prodala 95 % te količine na tuje. Letos je predvidena še enkrat 
višja proizvodnja t. j. 40 milijonov kosov. Višek bo absorbirala 
tujina: razen Vzhodne Nemčije, le države tako imenovanih 
konvertibilnih valut. Samo v Zahodno Nemčijo jih bomo drugo 
leto prodali 20 milijonov kosov.

Dvig kvalitete je bil tudi pri teh izdelkih osnovni pogoj za 
razširjeno proizvodnjo. Danes vemo, da je samo še vprašanje 
časa, oz. natančneje proizvodnih kapacitet, kdaj bomo izdelovali 
po več sto milijonov potenciometrov na leto. M. K.

K članku: »Zakaj anonimnost?«
14. julija letos ste v vašem glasilu 

»Iskra« objavili kratek zapis z na
slovom »Zakaj anonimnost«? V 
njem se, kot rečeno, anonimni avtor, 
spotika predvsem ob propagandiste, 
ki si »pogosto za lepe denarce« sicer 
prizadevajo pospeševati prodajo 
naših izdelkov in naprav, da so pa na 
to pozabili pri tim. stebričkih za 
klic v sili, montiranih vsakih 2 km 
ob novi, moderni avtocesti VRHNI
KA—POSTOJNA. Mimogrede op
lazi tudi oblikovalce, vendar s še 
hujšo insinuacijo, namreč, »da so na 
njih docela pozabili označiti, 
da je to Iskrin izdelek«.

Vsem Iskrašem, ki so ta, milo 
rečeno s kar precej insinuacijami in 
nepoznavanjem dejstev »opremljen« 
tekst prebrali, smo ne glede na sicer
šnjo avtorjevo zavzetost za pozna
vanje Iskrinih artiklov, ki ji ne gre 
oporekati občudovanja, če bi bila 
umestna in preverjena, le dolžni 
nekaj pojasnil. Predvsem naslednja:

1. da tako naši oblikovalci kot 
ekonomski propagandisti niso niti 
»docela« niti sicer pozabili označiti 
firme Iskra na ličnem stebričku ob 
avtocesti, ki je požel toliko tudi 
mednarodnih nagrad, kajti

Telefonski stebriček viden 
daleč.
avtomatske naprave na magistral
nih in z mednarodnim kreditom 
zgrajenih modernih avtocestah.

Njemu, redakciji, ki je la tekst 
objavila ter vsem Iskrašem, ki jih je 
tekst dezinformiral in jim tudi ni

vseeno, kako propagandisti skrbijo 
za poznavanje firme, naj povemo, da 
smo se vsi, ki smo kakorkoli že sode
lovali pri opremljanju avtoceste z 
našimi napravami, potrudili' in izra
bili »ugodne priložnosti« za propa
giranje tako artikla kot tudi naše 
renomirane firme. Takih možnosti 
in priložnosti je hilo nebroj. STE
BRIČEK pa, tak kot je, ustreza 
mednarodnim in tudi zahtevam 
našega investitorja (Republiške 
skupnosti za ceste) ter, v to ne dvo
mimo, vsem tistim tisočem tujih- in 
domačih voznikov, ki vsak dan hitijo 
po njej in so jim gotovo znani nor
mativi za »zbujanje pozornosti« na 
takih in podobnih infrastruktur
nih objektih.

Predstavljajte si, kako bi zglodala 
avtocesta, če bi na njej vsaka po 
svoje in zase propagirala svoje vidne 
in vgrajene naprave vsa številna slo
venska, jugoslovanska in tuja pod
jetja, ki so bila udeležena pri gradnji 
in opremljanju te naše avtoceste, ki 
jo investitor še zdaj in iz dneva v 
dan dograjuje in izpopolnjuje, da bi 
res služila maksimalni varnosti 
udeležencev v prometu na njej.

In predvsem temu slednjemu je 
namen STEBRIČEK!

iZa sektor za avtomatizacijo 
prometa IC 
RužaTekavec

Soliden uspeh naših učencev

Od blizu je Iskrin znak na tele
fonskem stebričku dobro viden.

a) na obeh straneh v smereh 
avtoceste sta na njem refleksni 
oznaki zgovorne telefonske slušalke, 
kar odgovarja predpisom o promet
nih znakih in služi svojemu namenu 
tudi ponoči, razen tega pa je

b) pod tipkami za vse 4 klice v sili, 
torej na mestu, ki si ga ogleda sle
herni, pomoči potrebni udeleženec 
v prometu, nalepljena samolepilna 
refleksna folija z zaporedno številko 
stebrička in standardno, po vsem 
svetu znano oznako »Iskra«. To je 
vse, kar nam je bilo dovoljeno in s 
čemer smo lahko opremili to napra
vo. A tega avtor teksta očitno ni 
opazil! In da nepoučenega bralca še 
bolj zavaja, potrjuje dejstvo, da ga 
prav nič ne zanima, kako se sploh 
lahko propagirajo in označujejo

Dovolj smo lani pisali o težavah, 
s katerimi se je otepala naša Poklic
na šola v Ljubljani. Po mnogih po
skusih, da bi ji zagotovili nadaljnji 
obstoj in omogočili normalne pogoje 
za vzgojo novih učencev, je slednjič 
prišlo do sporazuma med SC Iskra in 
Izobraževalnim centrom Litostroj. 
Le-ta je v začetku pravkar minulega 
šolskega leta v prvi fazi sprejel na 
šolanje v svoji kovinarski šoli še 67 
učencev bivše naše Poklicne šole za 
kovinarske poklice. Za učence elek- 
tro stroke s tem problemov še ni bilo 
konec. Zanje je bilo treba zgraditi 
dodatne šolske prostore pri Izobra
ževalnem centru Litostroj in, ko so 
bili le-ti dograjeni, se je v letošnjem 
februarju tudi ta del nekdanje Po
klicne šole, z Linhartove ulice pre
selil v IC Litostroj. V sedmih oddel
kih šole za elektro stroko je bilo 
skupno 185 učencev, ki so po pri
hodu v litostrojsko šolo ostali v sa
mostojnih oddelkih ne pomešani z 
učenci iz Litostroja.

Konec šolskega leta je tu, zato na 
kratko poglejmo, kako so se odrezali 
naši učenci kovinskih in elektro 
stroke v novem okolju. Med 185 
učenci sedmih elektro oddelkov jih 
je v preteklem šolskem letu izdelalo 
140, ali 76,5 %, dva učenca nista bila 
ocenjena, ostalih 43 pa ni izdelalo 
in bodo povečini imeli v avgustu po
pravne izpite in lahko računamo, da 
se bo tedaj končni učni rezultat še 
nekoliko izboljšal. Upoštevajoč zelo 
nenormalne razmere pred preselit
vijo iz starih v nove šolske prostore, 
smo lahko z uspehom učencev elek
tro stroke zadovoljni, saj znaša 
povprečna ocena za tiste, ki so raz
red izdelali 3,10.

Med 140 učenci, ki so izdelali, so 
bili trije odličnjaki, 38 je bilo prav

dobrih, 84 dobrih, a 15 učencev je 
razred izdelalo z zadostnim uspe
hom. Približno s prav takšnimi re
zultati so leto zaključili tudi učenci 
kovinarskih strok, vendar pa zanje, 
pomešane v razredih litostrojskp. 
šole, nimamo podrobnejših rezulta
tov. Na splošno je bil tu odstotek 
tistih, ki so razred izdelali celo še 
nekoliko višji, okrog 80 %.

Ob koncu preteklega šolskega leta 
je 45 učencev polagalo zaključne iz
pite. Tudi njihov uspeh je bil lep, saj 
jih je brez posebnih problemov izde
lalo kar 90 %.

Priznanje za 
sodobno industrijsko 
oblikovanje

Na letošnjem, že tradicionalnem 
sejmu tehnike v Beogradu je žirija 
dodelila vrsto priznanj za sodobno 
industrijsko oblikovanje razstavlje
nih izdelkov. Takšna priznanja so 
podelili naslednjim razstavljalcem: 
tovarni strojev in livarni jekla Jel- 
šingrad — Banja Luka za ekscenter 
stiskalnico EPNB%25, tovarni RIZ, 
Zagreb za prenosni gramofon »Tru
badur«, ISKRA-IEZE-Avtomatika
za prenosni televizor »Minirama«, 
Elektrokovini Maribor za brusilne 
stroje, Tomosu iz Kopra za moped 
»Gross 50 junior« ter Elektronski 
industriji Niš za televizor »Gogen« 
in radijski sprejemnik v kombinaciji 
z magnetofonom RM 72.

I S K R A 3
Številka 27 — 28. julij 1973



V ISKRI — EMO Celje je športna 
dejavnost že dolga leta zelo raz
vejana. Številni člani kolektiva 
dosegajo na raznih tekmovanjih 
solidne uvrstitve. Potrditev teh 
navedb so tudi rezultati, ki so jih 
na letošnjih letnih igrah Iskre 
dosegli v Škoiji Loki. Na sliki: 
ekipa iz ISKRA — EMO Celje je 
bila na igrah zelo številna in 
njen nastop najbolj organiziran.•

ZAHVALA

Najlepše se zahvaljujem organiza
ciji ZB in sindikatu v kranjski Iskri 
za veliko ljubeznivost ob obisku na 
ortopedski kliniki. Žal mi je, da ne 
morem ob svoji petindvajsetletnici, 
ki mi je nek mejnik truda in dela, 
prisostvovati slavnostni otvoritvi 
nove hale na Laborah. Želim pa 
mnogo sreče in uspeha pri nadalj
njem delu in rasti naše ISKRE.

Prisrčno pozdravljam ves kolek
tiv, posebno pa sodelavce v montaži 
»Števci«.

Valentina Mašalin 
Ortopedska klinika 
Ljubljana

Pripomba:
Prejmite iskrene pozdrave in čim

bolj še želje za čimprejšnje okreva
nje. Prepričani smo, da boste ob slo
vesni otvoritvi nove tovarne na La
borah v Kranju, ki sovpada v vaš 
25-letni delovni jubilej, v duhu z 
nami, o svečanosti pa boste lahko 
brali obširen zapis v našem časopisu 
Iskra.

Uredništvo

Ob smrti ljubega sina in brata

SLAVKA ROZMANA
se iskreno zahvaljujemo vsem njego
vim sodelavcem in prijateljem iz 
Elektromehanike za izraze sožalja, 
podarjene vence ter denarno pomoč. 
Lepo se zahvaljujemo pevcem za ga
nljive žalostinke in vsem, ki so ga 
spremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči mama, 
sestra in brat

Ob smrti naše drage mame

FRANČIŠKE MRAK

se zahvaljujeva sodelavcem iz Orod
jarne — Elektromehanika za izraze 
sožalja, darovano cvetje in sprem
stvo na njeni zadnji poti.

Sinova Andrej in Tone

Ob boleči izgubi moj.e drage mame

TEREZIJE KORENČAN

se iskreno zahvaljujem sodelavcem 
merilnih naprav v kranjski tovarni 
za izraze sožalja, podarjeni venec, 
denarno pomoč ter spremstvo na 
njeni zadnji poti.

Sin Pavle Korenčan 
z družino

Ob izgubi mojega dragega moža

IGNACA G RAŠICA

se iskreno zahvaljujem sodelavcem v 
obratu ERO in GPP obrata Števci 
v kranjski tovarni za izrečeno soža
lje, podarjeno cvetje, pomoč in 
spremstvo na njegovi zadnji poti.

Zena Pavla Grašič

Ob bridki izgubi dragega moža

EDVARDA SAKSIDE

se iskreno zahvaljujem sodelavcem 
za izraženo sožalje, podarjeni .venec 
in spremstvo na njegovi zadnji poti.

Žena Ivanka 
ISKRA — Aparati

ISKRA — glasilo delovnega ko
lektiva ZP Iskra Kranj, industrije 
za elektromehaniko, telekomunika
cije, elektroniko in avtomatiko — 
Urejuje uredniški odbor — Glavni 
urednik: Igor Slavec. Odgovorni
urednik: Janez Šilc — Izhaja teden
sko — Rokopisov ne vračamo — 
Naslov uredništva: ISKRA Kranj, 
Savska loka 4, telefon 22-221, int. 
333 — Tisk in klišeji: »ČP Gorenj
ski tisk« Kranj

Uspel piknik kolektiva
tovarne »Elektromotorji« na Jelovici

Prijetna jasa sredi gozdnate, 
partizanske Jelovice, je bila v sobo
to, 21. julija 1.1. spet prizorišče, letos 
že četrtega piknika delovnega kolek

tiva tovarne elektromotorjev in go
spodinjskih aparatov v Železnikih. 
Tudi to pot si je sindikalna organi
zacija prizadevala, da bi člani kolek
tiva ta dan kar najlepše in najpri-

vso pohvalo, kar naj jim bo hkrati v 
vzpodbudo, da bodo organizaciji 
naslednjega piknika posvetili vsaj 
toliko skrbi in pozornosti, kot so po
svetili letošnjemu. (J)

Miklova Zala na 
zgodovinskih tleh

Slovenska prosvetna zveza pripravlja 
predstavo Sket-Žižkove »Mikiove Zale« 
na zgodovinskih tleh v Svatnah nad 
St. Jakobom v Rožu. Predstava, prire
jena v okviru proslav 500-let niče kmeč
kih uporov na Slovenskem, bo brez dvo
ma izreden kulturni dogodek, ki bo pri
vabil veliko število obiskovalcev ne le iz 
Koroške, marveč s celotnega slovenske
ga področja, kajti Miklova Zala slej ko 
prej velja za simbol narodne zvestobe. 
Iz zgodovine vemo, da so se kmečki 
upori začeli prav pri nas na Koroškem. 
Zato bomo s prireditvijo v Svatnah tudi 
pokazali, da koroški Slovenci pol tisoč
letja po tistih dogodkih še vedno živimo 
na svoji zemlji in da vztrajamo v lju
bezni in zvestobi svojemu rodu, kot je 
vztrajala Miklova Zala.

V priprave za uprizoritev Mikiove 
Zale je vložila Slovenska prosvetna zve
za veliko truda in žrtev. Kdor vsaj malo 
ve, koliko priprav je potrebnih za tako 
prireditev na prostem in kaj vse je treba 
pri tem upoštevati, bo razumel, da je k 
sodelovanju bilo treba pritegniti mnogo 
ljudi. Že pred pričetkom vaj igralske 
skupine je bilo treba rešiti vrsto vpra
šanj — od zagotovitve prireditvenega 
prostora preko potrebnih dovoljenj do 
električne napeljave, ureditve parkirnih 
prostorov in podobno.

Sele, ko je bilo vse to urejeno, je bilo 
mogoče pričeti s pripravami igre kot 
take. Na prireditvi bo poleg igralske 
skupine sodelovalo še na desetine pre
svet ašev iz vseh treh dolin južne Koro
ške. V posameznih vlogah bomo videli 
igralke in igralce Slovenskega prosvet
nega društva »Bilka« iz Bilčovsa in 
Slovenskega prosvetnega društva Ra- 
diše, Podjuno bosta zastopala folklorna 
skupina in pevski zbor Slovenskega pro
svetnega društva »Zarja« iz Železne 
Kaple, ziljska skupina bo izvajala šteh- 
vanje in rej pod lipo. medtem ko bodo 
domačini iz Svaten in okolice sodelovali 
kot jezdeci.

Iz tega vidimo, da je prireditelj upo
števal tako rekoč celotno naše ozemlje, 
ki bo od Zilje preko Roža in Gur do 
Podjune aktivno sodelovalo pri priredit
vi. Tako bo prireditev lepa manifesta
cija vseh koroških Slovencev in hkrati 
pestra paleta njihovih narodnih noš in 
običajev.

Da bo obseg priprav morda bolj vi
den, navajamo vsaj nekaj podrobnosti: 
Igralska skupina obsega 12 glavnih vlog 
in 17 statistov, katerim je treba prišteti 
še 5 jezdecev v turških oblekah, 5 zilj
skih parov ter 8 plesnih parov iz Železne 
Kaple, tako da bo v narodnih nošah na
stopilo okoli 70 oseb. S tehničnimi pri
pravami je zaposlenih 10 ljudi, nadalj- 
nih 30 do 40 oseh pa bo opravljalo redi
teljsko službo in druge dolžnosti. Sku
paj bo na prireditvi neposredno sodelo
valo okoli 120 ljudi. Prizorišče bo ure
jeno na površini 375 kvadratnih me
trov, celotni prireditveni prostor pa 
bo strokovno razsvetljen (30 žarome
tov s skupno močjo 40.000 vatov) in 
ozvočen, tako da bo vsak obiskovalec 
lahko videl in slišal celotno dogajanje.

Ob naštevanju podrobnosti naj še 
omenimo, da bo za gledalce pripravlje
nih okoli tisoč sedežev, ostali pa se bodo 
morali zadovoljiti s stojišči. Za motorna 
vozila pa bodo urejeni parkirni prostori, 
ki bodo prav tako posebej označeni kot 
tudi vse poti, ki vodijo na prireditveni 
prostor. Za obiskovalce iz oddaljenih 
krajev, ki morda še niso bili v Svatnah, 
navajamo, da vodi pot v Svatne od ceste 
iz Št. Jakoba v Rožu proti Podroščici 
pri prvem odcepu na desno za Lesami.

Obiskovalce poleg tega obveščamo, 
da bodo vstopnice (v obliki posebnih 
značk) lahko dobili že na poti iz Št. Ja
koba v Svatne. To velja zlasti za avto
buse, kjer je priporočljivo, da vprašanje 
vstopnic urede že prej, da potem na pri
reditvenem prostoru ne bo prišlo do ne
potrebne gneče in zamude. Vstopnina 
na osebo znaša 25 šilingov (ali 20 
N din).

Končno naj še opozorimo, da so noči 
v avgustu lahko že hladne. Zato pripo
ročamo obiskovalcem primerno obleko.

Prireditelj naproša obiskovalce, da se 
ravnajo po navodilih rediteljev in tako 
pomagajo zagotoviti brezhiben potek 
prireditve. Le tako bo namreč Miklova 
Zala na zgodovinskih tleh spet velika 
kulturno- umetniška manifestacija, ki 
jo bomo vsi dolgo ohranili v lepem 
spominu.
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Prostorno plesišče je bilo od desete dopoldne pa pozno v večer do
dobra obremenjeno, saj vnetih plesalcev ni manjkalo.

jetneje preživeli v sproščenem to
variškem vzdušju, skupno s svojci.

Udeležba na letošnjem pikniku je 
bila doslej najmočnejša, saj se ga je 
udeležilo precej nad petsto članov 
delovnega kolektiva in njihovih 
svojcev. Udeležence so na Jelovico 
vozili avtobusi, precej pa jih je prišlo 
tudi s svojimi vozili. K taki udeležbi 
so nedvomno pripomogli spomini na 
uspele prejšnje piknike, pa tudi lepo 
vreme, ki se je v soboto porodilo iz 
čemernega deževnega petka. Niko
gar tudi ni motilo še nekoliko vlažno 
zemljišče, saj so najbolj podjetni pri
peljali s seboj stole, mizice, pa na
pihnjene blazine in odeje, ko pa je 
posijalo toplo sonce, so pa tako bili 
mimo že vsi problemi.

Med osvežujoč jelovški zrak so se 
že brž po deseti uri jeli mešati 
prijetni vonji ražnjičev in klobas na 
žaru, z odra ob širokem plesišču pa 
so se tedaj že tudi razlegli prvi zvoki 
mladega ansambla bratov Arnol, da 
je zares mnogim, tudi starejšim 
kmalu zlezlo v pete in so se zavrteli 
na plesišču. Ko smo že pri žaru, naj 
ne pozabim na vrlega Jožeta. Vselej 
sem mislil, da je »kampeljc« le med 
slalomskimi vratci in pri potekmo- 
valnih diskusijah na zimsko-Išport- 
nih igrah, pa sem to pot spoznal, da 
je tudi mojster čevapčičev. S svo
jima tovarišema jih je cvrl tako moj
strsko, da so brez težave in ob ve
likem apetitu našli svojo nadaljnjo 
pot. Torej — »svaka mu čast!« .. .

Kot vselej, tudi to pot ni manj
kalo skupinic, ki so si krajšale prijet
ne ure piknika s perjanico, odbojko 
in nogometom, seveda pa ne smem 
prezreti vseh »lovcev« na gobe in li
sičke, pa na borovnice, ki so tu šele 
prav začele zoreti. Skratka — za 
vsakogar je bilo nekaj in celo »osu
šeni« so prišli na svoj račun, saj jim 
»pri šankih« ni bilo treba preveč 
dolgo čakati, da so si privezali svojo 
utrujeno dušo.

Veselje, pesem in vsesplošno do
bro razpoloženje, to so bile karakte
ristike letošnjega piknika, predvsem 
pa je treba pohvaliti tudi to, da med 
udeleženci, kljub izredni veselosti 
skoraj ni bilo videti koga, ki bi preti
raval z maligani in potem preveč 
obremenjeval svoje bližnje. Piknik 
je tako znova potrdil spoznanje 
organizatorjev, da je za člane delov
nega kolektiva in njihove svojce vsa
koletni dogodek, ki se ga vnaprej ve
selijo in o njem še dolgo razpravljajo 
kot o prijetnih uricah sproščenosti, 
ki nedvomno pomagajo premagovati 
vsakdanje tegobe in probleme pri 
delu in življenju po njem. Menim, da 
vsestransko zaslužijo organizatorji

DOPISUJTE 
V ISKRO

Upravni odbor
ISKRE —Tovarne 
električnih merilnih 
instrumentov OTOČE

razpisuje

prosto vodilno delovno mesto

ŠEFA GOSPODARSKEGA 
SEKTORJA

Kandidat mora izpolnjevati 
naslednje pogoje:
1. visoka ali višja šolska izo

brazba ekonomske ali elek- 
tro smeri;

2. 5 let prakse, od tega 
najmanj 3 leta na vodstve
nem položaju v stroki;

3. družbeno politične kvalifi
kacije;

4. znanje enega svetovnega je
zika.

Osebni dohodki po pravilniku 
o delitvi osebnih dohodkov. 
Rok za prijavo je 15 dni po ob
javi tega razpisa.

Kandidati morajo prijave s 
priloženimi dokazili o izpolnje
vanju zahtevanih pogojev 
predložiti v zaprti ovojnici na 
naslov ISKRA — Tovarna 
električnih merilnih instru
mentov OTOČE — 64244 Pod
nart z oznako »za upravni od
bor«.

ZP ISKRA Kranj — Strokovne službe. 
Organizacijsko kadrovsko področje

razpisuje prosti delovni mesti

1. Referent za inventivno dejavnost 
v Programsko tehničnem področju;

2. Analitik v plansko analitski službi 
Finančno računovodskega področja.

Pogoji:

Pod 1.: Inženir ali diplomiran tehnik 
strojne ali elektro stroke, 4 leta 
delovnih izkušenj.v Posebni 
pogoj: komunikativnost in
organizacijska sposobnost;

Pod 2.: Diplomiran ekonomist z nekaj 
let prakse na področju plana in 
analiz.

Delovni mesti sta v Ljubljani. Nastop 
dela je možen takoj ali po dogovoru. 
Osebni dohodek je določen po Pravil
niku o delitvi osebnih dohodkov Stro
kovnih služb ZP Iskra.

Pismene prijave z življenjepisom pošlji
te na ZP Iskra Kranj — Strokovne 
službe. Organizacijsko kadrovsko po
dročje, Ljubljana. Trg Prekomorskih 
brigad 1/VI, v roki 15 dni po objavi.

Nove razvojne 
razsežnosti
(Nadaljevanje s 1. strani)

Kljub naglemu naraščanju proiz
vodnje telefonskih naprav v ISKRI 
v zadnjih letih, pa je bila le- ta še 
vedno premajhna, da bi tovarna 
lahko zadovoljila potrebe domačega 
in tujih tržišč. Analize tržišča pa 
kažejo, da bodo potrebe po telefon
skih napravah naraščale v prihodnje 
še hitreje kot doslej. Razvojni načrt 
jugoslovanskih PTT podjetij, npr. 
predvideva, da se bo število tele
fonskih priključkov v naši držayi 
v prihodnjih 15 letih povečalo kar za 
5,5 krat tj. od 570.000 v letu 1971 na 
3.100.000 v letu 1985. In vendar bo 
tudi pri tako intenzivnem razvoju 
Jugoslavija dosegla leta 1985 na 
področju telefonije šele tisto stopnjo 
razvitosti, ki jo je Evropa dosegla 
v povprečju že leta 1968.

Zaradi velikih potreb tržišča in pa 
zaradi proizvodnje elektronskih 
central, ki zahtevajo povsem novo 
tehnologijo, se je ISKRA odločila, 
da za te namene zgradi novo 
tovarno na Laborah pri Kranju.

Hkrati pa je v duhu ustavnih 
dopolnil izvedla reorganizacijo zno
traj tovarne in telefonije in je iz 
nekdanjega obrata ATN formirala 
dve tovarni in sicer tovarno telefon
skih aparatov in elementov (TEA) 
na obstoječi lokaciji in tovarno 
avtomatskih telefonskih central 
(ATC) v novih proizvodnih prosto
rih na Laborah.

Nova tovarna je zamišljena kot 
tipična montažna tovarna, v kateri 
bo montaža avtomatskih telefonskih 
central vseh sistemov tako elektro
mehanskih kot elektronskih. Od t. 
zv. primarne proizvodnje pa bo v 
novi tovarni proizvodnja hermetič
nih kontaktnikov. in tiskanih vezij, 
ki se uporabljajo v elektronskih cen
tralah. Proizvodnja vseh mehanskih 
sestavnih delov, telefonskih elemen
tov kot so releji in koordinatni- sti- 
kalniki ter telefonskih aparatov in 
specialnih telefonskih naprav pa bo 
ostala v tovarni TEA na obstoječi 
lokaciji.

Nova tovarna na Laborah je 
zasnovana kot enoten objekt pod 
eno streho, funkcionalno in kon
struktivno pa se deli na tri objekte; 
na glavno proizvodno halo, na pri
zidek za galvaniko in »aneks« s pi
sarniškimi prostori, laboratoriji in 
veliko jedilnico za delavce s 536 
sedeži. Celotna površina nove tovar
ne je 17.000 kv. metrov. Tovarna je 
opremljena z najsodobnejšo opremo 
in je ena najmodernejših tovrstnih 
tovarn v Evropi. Vrednost celotne 
investicije, skupaj z obratnimi sred
stvi znaša okrog 36 milijard dinar
jev. V tovarni bo zaposlenih 750 
ljudi, od tega dve tretjini kvalifi
ciranih in visokokvalificiranih stro
kovnjakov, ki bodo ustvarili letno 
proizvodnjo v vrednosti 40 milijard 
dinarjev. Tovarna je bila zgrajena 
v rekordnem času 14 mesecev.

Surovinsko osnovo bo tovarna za 
novo proizvodnjo v največji možni 
meri zagotovila pri ostalih tovarnah 
ISKRE in drugih jugoslovanskih 
proizvajalcih. Gre predvsem za 
različne elektronske komponente 
kot so upori, kondenzatorji, pol- 
vodniki, električni kabli in vodniki, 
materiali za tiskana vezja itd., kar 
bo privedlo do široke delitve dela. 
Ker gre za tehnično zelo zahtevno 
proizvodnjo, je tovarna od samega 
začetka posvetila vso skrb vzgoji 
kadrov. Ekipa 25 inženirjev se že dve 
leti specializira pri licenčnem part
nerju firmi Bell, v celoti pa je 
tovarna doslej poslala na krajše in 
daljše specializacije v inozemstvo že 
preko 100 strokovnjakov.

Ob koncu želimo poudariti, da je 
ISKRA z novo tovarno na Laborah 
napravila velik tehnični in tehnolo
ški skok, ki ne pomeni samo pro
izvodnjo najzahtevnejših elektron
skih naprav, temveč pomeni tudi 
bistveno višjo kvalifikacijsko struk
turo zaposlenih in torej bistveno 
večjo udeležbo znanja v vrednosti 
proizvodov.

Da bi bila kos vsem nalogam, ki so 
pred njo, se je tovarna pričela inten
zivno povezovati z Univerzo v Ljub
ljani in raznimi znanstvenimi In
stituti v Jugoslaviji in inozemstvu.

"Pustite ga spati! Vsakič
ko se zbudi, zahtrva po
višanje plače!"

Slovenska prosvetna zveza


